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NOTICE

THE BEST COPIES OBTAINABLE ARE
INCLUDED IN THE REPRODUCTION
OF THE FILE. PAGES INCLUDED
THAT ARE BLURRED, LIGHT OR
OTHERWISE DIFFICULT TO READ
ARE THE RESULT OF THE CONDITION
AND OR COLOR OF THE ORIGINALS
PROVIDED. THESE ARE THE BEST

' COPIES AVAILABLE.
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il . To obtain a.pproval of the attached prelintinary eumary of evidence
against Harry Gold and its transmittal to the DepaMent. o A

FACTS

Gold, "John" Doe and "Sanf" Doe in espionage activities in the United States,
- particularly in connection with Emil Julius Klaus Fuchs, who furnished United
. _States atomlc secrets to the Russians. _ '; T .

_ " At the present time intensive investigation ie being made to obtain

S all corroborative evidence possible. In addition, instructions have been
i isgued to the New York Office to prepare a complete prosecutive sumsry

N report incorporating the corroborative evidence developed. d el

SRR e e N L S Rt o - TR A B e PRt

' N With respect to the witneases listed in the attac.hed preliminary

summary of evidence, it will be noted of course that Fuchs 1s presently con.fined

. in jJall at Wormwood Scrubbs, London, England, and will not -be readily available,

" Af at all, as a witness, It 1s also to be pointed out that Kristel Helneman, -

in her present mental condition, would not be avallable as a witness. It

also appears that Robert Helneman and Eonstantin Lafazanos, from a]l i
appearances, will not make very sstisfsctory witnesses. ,

A U

In connection with the complalnt filed against Gold on May 23, =
1950, charging him with conspiracy to violate Section 324, Title 50, U. S.
Code, it is to be noted that the fo].'Lmring decisions on conspiracy cases

.are availsble- o A ‘ o L
. l. : The acts or declaretions of a conspirator prior to the o

[

N - -~ admlssible against his co-conspirator, (Bartlett V8. ,
. .. 7" United States, 166 Pederal Second 920) R ...;'..-

ﬁ. Generally after termination of a conspiracy, admissions ot
¥, one conspirator ty way of nsrra.tive of past events are -

- % ) o RECORDED m_,.. i 5'5;_7‘/%, [f3

“a Attachme-" ts &

et M Nty W
58JUN 8 1950 N T S\ T é\p/; : |

- formation of a conspiracy or after its termination are not / L
?

. Wmﬂéo copy F!Léo

Attached hereto is a prelinﬂ.nary sumsry ‘of evidence implicating Harry .

T.(‘..'
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Pagé(s) withheld entirely at this location in the file. One or more of the following statements, where
. indicated, explain this deletion.

[0  Deleted under exemption(s) with no segregable
material available for release to you.

Information pertained only to a third party with no reference to you or the subject of your request,
Information pertained only to a third party. Your name is listed in the title only.

[} Documents originated with another Government agency(ies). These documents were referred to that
agency(ies) for review and direct response to you.

—  Pages contain information furnished by another Government agency(ies). You will be advised by the FBI as
to the releasability of this information following our consultation with the other agency(ies).
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_ ~ Unmarried or 1f married his wife was not with
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) apartneut.. B ; _
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alias Martin, New York files indicate that EFWENOV on March 29, 1944, met

. JACOB R, COMINSKY, who resided st 320 Riversids Drive, New York. Cominsky's

. £4le st local Draft Board 34, New York Oity, reflected he was born Foobester,

. ‘New York, April 11, 1899, He rmarried Roslyn W. Cominsky, October 29, 1929, at

- Syracuse, New York., Hs attended the Uuwuuw of Bochester and received a BA
. ‘@sgres in Economics, Paychology andBdusetisn, For the fifteen years prior ¢o

-7 the time he £iled his questicnnaire in Mily, 1942, he stated that he had been

q].qed s an advertising writer, eity editer and correspendsnt for the“New

. -York Timss® newspaper. An affidsvit of fanily status and dependsnts dated

. duly 19, 1943, reflected that he was at that date Executive Vioe President,

Treasurer andGeneral Manager of the "Baturdsy Review of Lisersture®, New York

€City. 5o listed ths following relstives: L.B. CONINSKY, age 55, Wrother,
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EMIL JULIUS KIAUS/NFUCHS, asserted that he was in contact with

an unknown individual in the U,S, during 194/-45 with whom he

participated in Soviet esplonage, FUCHS provided a description
.--0f this unknown man which is set ?1& The unknown man visited.,

wthalt it =YK 2

=" FUCHS? elster's home (Mrs, KRISTELYEINEMAN) in Cambridge, Masso S
‘. _on two occasions in 1945, On.the’Second occasion he met and

. gpoke with FUCHS. The unlmown man visited the HEINEMAN residence .

pgaln some months later,.. He wis seen by. both Mr, and Mrs,.: ...

HEINEMAN - and his dasorl.ption ‘£7%m both these sources set outs b

ted’ that she wag engaged 1in Soviet

A,OIDS; GOIOS i.nt»mduoed BENTIBI_'

,Placed by HARRI GOID sometims in 1940 to who ,
ned over blueprints for ‘delivery to GOIOS, -
BY GOID admitted:on interview that he was no:king_g
‘Iiﬁm"ﬂovemb,er ‘19£Q.t0'ﬂay 1941 In obtaining "blue

'Sec. 32, of Title 50, U.,S, Code, FBI Lab conclude that two

" hotel registrations (one._pmmn HOUSE, Chicago, I1l,; one-HIL N
'-IOTEL Albuque:que, N, M, ) were exeouted by the subJecte

6-1-50 //-‘4/»7 it fo
JOPTES DESTROYED -
R47 DEC 8) 1960

APFRGVED AMD
FORWARDER

1
~ vy Frpp—
+ R N

BLAAA AP N N

, COFEl OF THIS REFORT N
%ur_eau 2-los Angeles RECORDED - 125
1bugquerque 3-Fhiladelphia -
g—.&lbany gjfan ancisg‘g 1d
-Boston ashington Fie mDEX
2-Buffalo : ED- 125
2—-Chicago S—NEW York - +

PROPERTY OF FBI - This confidential report and Abs coftentd are loaned to you by
the FBI and are not to be distributed out.side of agency to ch loaned.

- .y .~ - — - - —_— e




i
:
b
|
'

Mo

4t

co) o

oo 125 TR

“a ¥

23R i o B e U VU,

Confidential Informant T-1, of known reliabil ity, advised that

_ “on February 2, 1950 EMIL JULIUS KLAUS FUCHS admitted to English authorities

in an interview that he was recruited into Soviet espionage in 1941 at his
own instigation.

FUCHS stated that his contach with the Soviets while he was in
the United States was carried out through the medium of one man. 4s of
February 2, 1950 FUCES majntajned that he did not know this man's nationality,

.He djd atate' however, that the contact was not e nuclear physicist but had

some knowledge of chemistry and enginesring,

.This informant believed from FUCHS' statements that all meetings
were carried out on street cornsrs and that four such meetings took place in
New York during 1944. Anhother meeting was arrarged in Boaton, Massachusetts
during the Christmas season of 1944, However, FUCHS did not appear for this i
meeting, One of two meetings took place in Boston betwsen Fobruary 13 and
22, 1945; another took place in’'8ante Fe, Now Mexico in June 1645, and still
anothor meeting ococurred at a later dete in Sante Fe. '

Until such time as he came to the United Btates with the British
Difusion Process Tean (December_194,3) FUCHS met regularly in the vicinity of
Banbury, England with a woman whose neme and description had not been fur-
nished. S8hortly before he left for the United States, FUCHS received verbal

. arrangements made by the aforementioned woman for the next meeting to be

held in New York City, the place of which hs did not remember, but possibly
"somewhere on the south end of Manhattan",

.Upon FUCHS! arrival in New York he made a contact as instructed
with en individual who met with him as described above., FUCHS believes,
according to this informant, thet hs or the contact was to have been recog-
nized at the first meeting by wearing one glove and holding the other end
possibly by recognition words which he could not remember at this time, -
FUCHS pointed out that the contact was. totally unknown to him other than as
8 contact for the transmittal of espionage information, He agalin expressed
the opinion that the contact may have been a chamist or engineer but
definitely was not a physicist, .

. FUCHS stated that the first meeting in New York was Februery or
March 1944 and that there were about three other meetings in New York prior
to the time he left for Los Alamos in the summer of 1844, His next contact
in the United States was in Boston, Massachusetts in February 1945 when he

=7 T o .
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N had two sueh meetings within a few days of one another. The’hsxt'tims he
. -- met with this man was in June 1945 in Santa Fe, New Mexico., FUCHS fixes

this date as it was prior to the explosion of the test bomb. He states that

Confidential_lnformant T-1 subsequently adviséd on February 17,

1950 that FUCHS had provided the following description of the unknown American
contacty _ .

Age About 40 (1945)
Builg Fairly broad
Height About 510"
Facial : A
characteristics  Round, full face
Nationality Possibly first generation American, but
. "~ cannot deseribe ancestry :
Poculiarities Does not recall that this individual wore

glasses or had fine facial features, FICHS
had impression American contact had no pre- -
vious underground experience due to the very
obvious marner in which he looked back to ses
wietker th:v were beoing followed,

.ccupaiion ot nvelen. zhysicist and not employed within
the aiunic saergy piant,
zuzction Had knwiedgs of chemistry and arsivesring

Laodmvak 1) 1950 EMII UL oy “LAUS FUCHS was arraigned on the
charges SUowiclating the 0fficinl Fe s ¢t of 1911 in ‘he Samio- L3zize
Court of th: Bri=isn: i, London, “nglaud, before Lord Crier Jus vice
GODDARD. FICHS vieassd 221wy 4 thy shavee of hevirg toarsmiives atomie
secrets of bothr Britiin ani +ae nited Stiter to the Soviet Uniisize

Since FUTHS pieaded guilty, thsre was =o Jury and no evidence
presented beyond that elr:ady Leard in the prior arreigmmsnt of FUCHS shortly
after his arrest. A74er “hg prosscutor, Sir HARTLEY SHAWCPOSE, and FUCHS!
attorney made statemsnts, Lord GOPD4RD senteaced FUCES to the meximum sen-
tence, fourteen years in prison. A% that time FUCHS was remanded to jail,

T3
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EMIL JULIUS KLAUS FUCHS' sister, KRISTEL HEINEMAN, and her
husband ROBERT Teslde in Eamsrﬁge, Massachusettss Mrs. HEINEMAN has been

confined to the Westboro State Hospital, Westboro, Massachusetts since April

S, 1949 as a schisophrenic melancholic patient, FUCHS has maintained theat

ROBERT HEINEMAN was.not at all implicated in his espionage activitiss, Heo

added thet his sister KRISTEL may have witnessed his mesting with his United
-.Btates contact in Boston,

During an interview conducted by agents of the Boston Office,

" Mrs., HEINEMAN steted that approximately three weeks before her brother, Dr.
FUCHS, arrived in Cambridge in Febpuary 1945, an unidentified chemist called
at her home and inquired as to whether or not FUCHS had arrived. (It is to
be noted that the Los Alemos records reflect that FUCHS was visiting in
Cambridge, Massachusetts from February 11 to February 25, 1945). This un-
known man, according to Mrs. EEINEMAN, introduced himself to her as a
chemist who worked with her brother. On this occasion the unknown man had

lunch with Mrs. HEINEMAN and her children and Mr, HEINEMAN wes not present
at this time,

On the second day of FUCHS! visit at the HEINEMAN home in
February 1945, the same unknown man visited the HEINEMAN home., Mrs. HEINEMAN
stated that this individual and FUCHS spent approximately fifteen minutes
conferring in her living rooms She stated she was present but did not
listen to theilr conversation and that she has the impression now that they
were well acquainted with one another. On this occasion the unknown men
brought candy {or the HEINEMAN children aund, as she recalled, a book en-~
titled "Mrs. Paimer’s Eorey" for here '

Mrs, HEINEREN dosc not know whether this unkmown individual
recelved anything from FGCHS or geve him anything. However, she was under
the impression that he was between trains end left shortly efter his arrival,

Bometime in the following few monthe this man again stopped at
her home and made inquiry as to whether FUCHS might visit her, Again only
she and the children were presentes However, she has a vague recollection
that her husband may have met this man as he was about to leave the HEINEMAN
residences She also recalled that this unknown mern promised her oldest boy,
STEFHEN, a chemistry set, However, he had never given it to him,

Mra. HEINEMAN provided the following physical description of
the unknovn man: :
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Height
Weight
Build
Hair
Complexion
Accent
Residence

. JCHEG - 4

45 51945)

stgz"

180 1bs,

Stocky

Very derk brown, thin, not ourly

Dark

‘Nons

8he is of the opinion he came from the
Chicago area.

It is her further recollection that this individual had approached

of the upknown

Name

Age

Height

Face

Build

Heir

Dresr
fecliarities

residence by walking and that he had come into the city by train,

ROBERTIHEINEMAN hag furnished the following physical description
B rricnoy pp N .

Unknown
30 (1945)

51gh

Round and ful}
Stocky

- Dark and thinning with impression of baldness

Conssrvative
Wears glasses, well mannsred

3oth the TEINEMANS recell thai Philedelphia and t:e gmcunt of
Bnow in Buffalo were mertioned by tne unknowm man in the course of ons of

his visits,
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" Allegations of ELIZABETH TERRIII?gEHTLEY and Interviews of
. ABRAFAM BROTHMAN and HARRY GOLD!

In 1946 ELIZABETH TFRRILL BENTLEY advised that she was intro-

" duced to ABRAHAV BROTHMAN in May 1940 by JACOR _GOLOS, a Soviet espionage

agent with whom she was engaged in espionage operations.- GOLOS had told
her that BROTHHMAN would furnish her with certain blueprints. 8he stated

~that in the summer of 1940 until the fall of that Year she met with BROTHMAN

about ten times and obtained the blueprints from hinm,

In the fall of 1940 BENTLEY stated that GOLOS was disgusted

" with BROTHMAN and that he was turning BROTHIAN over to someonc else.

On May 29, 1947 ABRAHAN BROTHMAN was interviewed in his office,

-Room 1212, 29-48 41st Avenue, Long Island City, New York. 1In the course of

this interview BROTHMAN -asserted GOLOS had visited his office on several
occasions and some time follpwing his original visit he introduced him to
en individual known only ag{"HELEN", BROTHMAN et this time identified
"HELEN" as ELIZABETH BEW + -"HELEN" visited BROTHMAN's office a dozen
times during 1938, 1939 and 1940 and sometime in 1940 "HELEN" stopped
coming to his office and another .individual named HARRY GOLD appeared at
his offlce edvising that he represented JACOE GOLOS. BROTHMAN added that
GOLD visito” his c”fics on a nunber of oczasions during 1940 and 1341,
GOLD was then living in Philadelphia and made the trip to New York approxi-
mately every three weeks and obtained these blueprints from BROTHMAN. He
said that *> the hest of his recollection, the last time GOLD picked up
the blusprinuis was late in 1941 or early 1942,

2ROTDMAT had copies of some of the blueprirts which he had
turned over to COLGS end it was determined that they waere all :oncerned with
blueprints of shafis, fiiters, vats and othar machinery used in the manu-
facture of chemicals. . BROTHMAY asserted that most of these prints turned
over to GOLOS, "HELEN" and GOLD werc returned to him but others were retained.
He emphaticdally denied that any of these blusprints were of a restricted or
secret nature pertaining to the war effort of the United States.

On May 29, 1947 HARRY GOLD was interviewz}%y 8As Donald E.

Shannon and Francis D. O'Brien in the offices of %he "BROTH:LN ASSOCILTES
LABORATORY, B303 57th Avenue, Elmhurst, Long Islend., GOLD stated that he
was born December 12;"IVIU in Switzerlend and that came to the United
States in 1914 with his parents, 8 LD and CELI] COLD, both of whom were

- born in Russia. GOLD stated that hils parents camd(to the United States under

the name of GOLODNITSKY but changed their nemes at the time they were

-6
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_‘--, | naturali;ed. ’GOLD stated that he moved to Philedelphia after a short tims
. and attended the public schools of Philadelphia, and in 1929 he was employed
- by the Pennsylvania Sugar Company in their laboratories.

- Subsequent to this time, GOLD attended night school at the
Drexel Institute in Philadelphia, the University of Pennsylvania, and
Columbia University, and he shortly thereafter obtained a leave of absence
from the Pennsylvania Sugar Company in order to attend Xavier University at
Cincinnati, Ohio, from which university he received a degree of Bachelor of
8cience Summa Cum Laud in 1940. GOLD gave his address in Philadelphia as
68-23 Kindred Street where his parsnts presently reside. GOLD stated that
he was presently renting a room at Elmhurst, Long Island, and that he
commutes to Philadelphia on week-gndse. His address in Long Island was given
as 4209 Hampton Street, Elmhurst. GOLDwas residing with a family named
PEREIRA at this address. .

In the course of the interview, HARRY GOLD advised that he had
been employed off and on since 1929 with the Pennsylvania Sugar Company.
During his employment with thig gompany, he became friendly with an in-
dividuel by the name of CAR OODLESS whose fathsr was an official in the
Penngylvania Sugar Company. October 1940,GOLD advised, he attended a
meeting of the Americen Chemical Society at the Franklin Institute in
Philadelphin, Pennsylvania, together with CARTER HOODLESS. At the con-
clusion of the meeting, HOODLESS introduced him to an individual whom he
recalled as JO OLUSH o LISH (ph)e A photograph of JACOB GOLOS was
then exhibited 8o HARRY GOLD, ‘and he identified this photograph as that of
JOHN GOLUSH or GOLISH to whom he was introduced by CARTER HOODLESS in
October 1940,

At the conclusion of this mseting at the American Chemical
Socliety and after the introduction had taken place, HARRY GOLD advised that
he and GOLOS went to a restaurant on Broad Street in Philadelphia. He was
unable to recall specifically the name of the restaurant but thought that it
might be Lew Tendler's Restaurant. They remained at the restaurant until
2:30 asms In the course of thsir conversation, GOLOS made the following pro-
position to HARRY GOLD. He advised him that he had some connections with
some individumls in a foreign country, not naming the country, and that he
had connections with an individual in New York City by the name of ABRAHAM
BROTIMAN and BROTHMAN was turning over to him certain blueprints which had
a connection in the chemical field, GOLOS told GOLD that he had to have a
recognized chemist who would go to New York City, make contact with ABRAHAM
BROTHAAN, obtain from him certain blueprints, and then evaluate these blue-
prints on a chemical basise GOLD stated that no financial agreement was
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entered into but that there was an understanding that he would receive some
reward for the work he was to perform, ' -

~ GOLD stated that about two weeks after this meeting, he tele-

fphoned ABRAHAM BROTHMAN in New York City and introduced himself to him over
the tel © at a representative of JOHN GOLUSH or @O nd made an

appointment to come to New York City to see within a week or so.
Within a weck or two after this telephone call and sometime in November 1940,
HARRY GOLD made his first trip to New York City where he contacted ABRAHAM
BROTHMAN, This meeting, according to GOLD, took place in the evening in a
restaurant in the downtown section of New York City. GOLD was unable to

recall the name of the restaurant’ The two had dinner together and BROTHMAN

-——aa

turned over the blueprints to him.

GOLD statéd that for the next six months he made visits to New
York City on the average of every three weeks. All of thess trips were
made in the evening as HARRY GOLD stated he had to attend to his job in
the deytime. He elso advised that he returned to Philadelphia on the sams
evening that he came to New York City and that on no occasion did he stay
overnight in New York City during this six months! period,

During this seme period he received four or five phone calls
from JOHN GOLUSH or GOLISH and in all of these telephone calls, GOLUSH would
state that they would have to get together very shortly for a meeting, which
meeting, according to GOLD, never took places The lest phone call from
GOLUSH or GOLISH was made in Mey 1941s No further word was heard from him,
according to GOLD, -

GOLL stated that after his second or third trip to New York
City and the phone calls from 50LUSH or GOLISH, he felt that there was
nothing to the proposition and he became more or less disinterested in it.
However, in the meentime, he and ABRAHAM BROTHMAN had becoms quite friendly
and ABRAHAM BROTEMAN exhibited an interest in HARRY GOLD's career as m
chemiste In this regard, GOLD stated that BROTHMAN gave him several odd
Jjobs to perform in his capacity as a chemist and that he paid him for this
worke It was through this contact, according to HARRY GOLD, that he sub-
sequently became employed by ABRAHAM BROTHMAN in February 1946, GOLD
stated that ever since 1941, ABRAHAM BROTHMAN had been interested in having
him come with his organization on a fulletime basis, but it was not until
February 1546 that he could see his way clear to accept such employment,

---8
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. Hé stated that he did not receive one cent from him and that he had only

He was then askeéd who peid
his fare for these trips he made every three weeks for a six monthg' period
from Philadelphia to New York and return, He stated that he himself stood

the expenses for the first two trips and thet after he became friendly with
ABRAHAM BROFAN, » BROTHMAN would give him a $5,00 bill to sustain the ex-

pPenses o s trips to New York and return,

_ The following 15 a desoription of HARRY GOLD as obbained from
observation and inter view: )

Name - HARRY GOLD

Age 38 X

Born December 12, 1910, Switzerland

Residence 68-23 Kindred Street
Philadelphia, Pennsylvania

Height . . Stg"

Weight 180 1bs.

Eyes Hazel

Hair Brown, wavy

Builq Short end fat

Characteristics . Round, full face, prominent protrusion
of eyes,




!

!
I
3
£
i
;
I
|

JEPROTRTTY
L 3

i
H
|
!
5
]
!
i

- !' T NY 65-15324

S - e e L

.7 ABRARMM BROTHMAN, 2928 st Avenue, Long Island City, in an
.- interview conducted by SAS JOHN R, MURPHY, JR, and JOHN M, COLLINS furnished
_the following information on May 22, 19505 T '

BRCR He stated that as of 1939 or 1940 he had completed work on two
-types of mixers and held patents on these. ,. These were an injection mixer

" and a super turbine mixer, both covered by U, S, Patent #2,212,261., At

that time he was employed by the Republic Chemical Machinery Company, then
located at 154 Nassau Street, New York City, According to BROTHMAN, this
was his own company and had no other employees. The Hendrick Manufactur-
ing Goxnpany, 114 Bast 32nd Street, New York City, held the license to these
patents and was trying to market them for BROTRIAN. Accordingly they set

up a demonstration in their office at 114 Fast 32nd Street., BROTHMAN came
there to demonstrate these mixers to prospective purchasers, -

INTERVIEW WITH ABRAHAM BROTHMAN

According to BROTHMAN, the Hendrick Manuifacturing Company maintained
- amailing list, sending to the individuals and fimms thereon blue prints and
printed data on these mixers, Further, they invited these preople to come
to their office for a demonstration, : ' _

BROTHMAN said that in response to t 8 invitation, JAC LOS
vhom he then knew as JACQB/GARY, + GARLIC o9”GOLLCCK, came to the ofice.
BROTHMAN subsequently idertifieqd his individual definitely as JACOB GOI(S,
BROTHMAN advised that GOLOS represented himself to be an official with the
Soviet Govermment Purchasing Commission, According. to BROTHMAN, GOLOS
stated to him that he would be able to obtain orders from the commission
for this equipment.

perform the partieular task which the purchaser had in mind. BROTHMAN -
said that the seller in this erse would draw up a blue print for the
particular operation together with printed directions and send them to
the purchaser, BROTHMAN sald that it was in accordance with this practice
that he gave the blue prints to GOLOS,

BROTHUAN advised that he met GOLOS a mmber of times thereafter,
He estimated this number to be somewhere between five and fifteen times,

——
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" Thereafter, according %o BROTBMAN, he met 2 woman known to him as HELEN,

who was introduced to him as GOLCS' seepstary., This woman was later
4identified by BROTHYAN as ELIZABETH T NTIEY.

Regarding his meetings with GOLOS, BROTHMAN said that these

I'-usua]_iy took place in his (BROTHMAN'S) office at 114 RBast 32nd Street,

after which they would go to dimmer in a local restaurant. After dinner,
BROTHM:N usually returned to work in his office. . _

Regarding his meet.{ngs with Miss BENTIEY, BROTHMAN advised that
he usually met her away from his office, had dinner with her, and then BROTHMAN
would return to work. BROTHMAN advised that there was no particular reason

for not meeting Miss BENTIBY in his office. They both found it more con—

venlent to meet sway from the office and then go to a nearby restaurant,

BROTHMAN admits turmming over blue prints to both GOLOS and Miss
BENTIEY at these meetings. Among the blue prints given to them, according
to BROTHMAN, were those of an oil blowing kettle, an H, C. resin kettle,
and a urea resin plant layout, BROTHMAN claimed that he only gave these
prints to GOLOS and Miss BENTLEY to assist him in getting contracts from
the Soviet Govermment Purchasing Commission. He stated that he never gave -
to either GOIOS or Miss BENTIEY the actual process to be used in conjunction

with these blue prints and that without the process the blue prints were
of no value.

BROTHMAN said, however, that in one of his conversations with
GOIOS, he told him that he desired to use a laboratory for performing
chemical experiments or in the alternative he wanted to meet sameone who
worked in a laboratory wipwould be able to work on some of BROTHMAN'S
processes. GOLOS said that he thought that he could get BROTHMAN in
touch with someone vho owned a laboratory.

Subsequently, HARRY GOID telephored BROTHMAN, After introducing
himself, BROTHMAN thinks that GOLD said that GOLOS had spoken to him about
BROTHMAN and that he (GOLD) wanted to seec BROTHMAN, They then made an
appointment, BROTH-AN claims not to remember exactly when this conversation
took place, but thinks that it was about the time the Hendrick Manufactur—
ing Company moved from 114 Bast 32nd Street to 30 Church Street. He does
not remember whether this move had actually taken place and the subsequent

--44
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-~ meeting held at 30 Church Street. However; he doeb femember that the -
meeting occurred very shortly after the telephone tonversation and that, -
. therefore, GOID must have been in New York City at the time he telephoned
him. : ’

During this conversation in BROTHMAN'S officey QOID told him

that he had worked at the Pennsylvania Sugar Refining Ootwany since he

was seventeen years of ages At this first meeting, GOLD told BROTHMAN

that he had come to New York City on this particular occasion in connection
with some detail between the Pennsylvania Sugar Refining Company and the _
Pepsi Cola Company in New York City. EBROTHMAN was unable to be more specifie
.at this point, but thought that the Pennsylvania Sugar Refining Company

held some interest in the Pepsi Cola Compary.

At this time, according to BROTHMAN, GOID also to0ld him about
some work he was doing in producing alcohol from eitrus molasses. GOLD
wanted BROTHMAN to design the equipment for this process., In addition
to the alecohol produced, GOID, according to BROTHMAN, was chiefly interested
in the ®slop values® developed. BROTHMAN said that this "slop" contained
vitamins and that GOLD claimed it could be used as cattle feed or the
vitamins themselves could be isolated and sold commercially as suche
BROTH'AN advised also that although several attempts were made by him
and GOY.D to get the process going, it never really materialized. During
this initial conversation, according to BROTHIAN, GOLD stated that he would
be able to do experiments for him Mon the slyw, -

In this connection from then until 1946, BROTHMAN said that he
remembers that GOID worked on the following processes for him:

(1). urea-formaldehyde process

(2). rphenol-formaldehyde process

(3). process for dissolving of niekel
(4)s methyl methacrylate process

BROTHMAN said that they discussed other processes , but did nathing
about. them as far as he remembers.

BROTHMAN said that this relationship eontinued until 19Z6.
BROTHMAN met GOID on numerous ocecasions, but eould not remember any specific
dates. However, he said that these meetings always took place in or near
-his office. They usually went to dinner and then BROTHIAN would retumn to

12
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his office, BROTHMAN said that he mever brought GOLD to his heme during

LR

Mso over this period of time GOID told BROTHMAN that he had a

:w:Lt’e ard two children in Philadelphia. He said that the ehildren were

dissimilar twins and were named BSSIE and DAVID, GOID also told BROTHMAN

- about his wedding in South Philadelphia. In addition BROTHMAN stated that

all his associates in his laboratory knew thess Tacts about. GOLD since
GOID told -everyone about his wife and two children, :

In 1947 BROTHMAN was interviewed by FBI agents in comnection with
another investigation. During this interview, BROTHMAN said that he told
the agents about GOLD eaying to thmm that GOLD had a wife and two children,
Later when BROTHMAN mentioned this interview to GOLD, he told BROTHMAN
that he was single and that he nevew had a wife and two children, He
offered no explanation to BROTHMAN for this fabrication, but just ®broke
down and cried®. According to BROTHMAN, GOLD also told him about his .
brother who was killed in the Pacific during the last war, This was also
a fabrication on the part of GOLD, .

i BROTHMAN 1sed that GOLD was known among his (BROTHMAN'S)
associates as F SLER, BROTHMAN stated that this was done so that -
GOLD'S real identif)” would not be know to these people sinee there was the
possibility that they might meet someone from the Pennsylvania Sugar
Refining Gompany and ascidentdy - reveal the fact that GOLD was doing
work for BROTHMAN at the sams time he was employed. by Pennsylvania Sugar

" Refining Gou_npany.

Regarding GOLD, BROTHMAN also advised that in 1946, when hg
first came to work for BROTHMAN, GOTD told him that his wife had left
him and that he was so despondent over it t$hat he wanted to commit suicide,.
BROTHMAN sald that he offered his services to effect a reconciliation and
even offered to borrow money and give it to GOID $2 this would help in any
waye OO0LD, however, rejerted both of these offers, BROTHMAN alsc advised
that at the time GOTD first became employed by him, GOLD was heavily in
debt to various loan sharks in Philadelphia, BROTHMAN does not remember
‘whether GOID was making weekly or monthly payments to them. He feols,
however, that GOID quit his position at the Pennsylvania Sugar Refining
Company in order to obtain a slight respite from the constant demands
of these loan sharks for money, : ‘

13
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N According to BROTHMAN'S records, GOLD came to work for him on
~ May 13, 1946 and remained there until the first week in June, 1948, -

- HROTHLAN'S records are not elear on the tine of termination of GOID'S

employment, but BROTHMAN remembers that he released his entire staff,
- ponsisting of GOID and Gwo-others, immediately after his retum from
. Switzerland on June 1, 1948.

While employed by BROTHMAN between 1946 ard 1948, GOLD worked on
acetylene chemistry and also on a process for producing thyo-glycolic acids
He also continued his work on the methyl metharykhte process, previously
mentioned.

: . BROTHMAN advised that he only visited GOLD in Philadelphia on
one occasion ard that was at the time of GOLD'S mother's funeral in 1947,
He did not remcnber the names of any individuals whom he met at this time.

. Accordir;g to BROTHMAN, he never met anyone in New York City thx"ough
GOLD and never went anywhere with him except to .dinner at various restaurants;

14
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" ‘ In the course of the investigation to determine the identity

" of the unknown American contact of Dr, FUCHS Suspect HARRY GOLD was made
"subject to investigation, : -

 On May 15, 1950 SAS T, Scott Miller and Richard Brennan of the
New York Office initiated a series of interviews with GOLD in Philadelphia,

On May 23, 1950 the following complaint was filed before the
United States Commissioner, EasternsDistrict of New York, which is set
out as follows:

"UNITED STATES DISTRICT COURT
EASTER DISTRICT OF NEW YORK.

UNITED STATES'OF AMERICA, t

[

- against -~

HARRY GOLD and "JOHN" DOE,

Defendants

-

EASTERN DISTRICT OF NEW YORK, ss:

"Before @&, the undersizned, a United States Commissioner in and for
the Eastern District of New York, on this 23rd day of May, 1950, personally
appeared JOHN M, COLLINS, Specizl Agent, Federal Bureau of Investigation,
who first being duly sworn, deposes and says:

"That from on or about January 1, 1944, and continuously thereafter
up o and including the date hereof in the Eastern District of New York, and
within the jurisdiction of this court, HARRY GOLD, ang ®JOHN® DOE, the
defendants herein, did in time of war unlawfully, wilfully, knowingly, and
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Rfeloniously, conspire, confederate, and agree among themselves and with divers
other persons to the complainant wnknotm to violate Subsection ('a) of

- Section 32 of Title 50, United States Code, in that they did conspire,

B

confederate, and agrec that the defendant HARRY GOLD would obtain and receive
from one EM . documents, writings, sketches, notes, and
information relating to the national defense and with intent and reason to
believe that it was to be used to the injury of the United States and to the
advantage of a foreign nation, to wit, the Union of Soviet Socialist Republics,
would communicate, deliver, transmit, and attempt to communicate, deliver,

‘and transmit the said documerts, writings, sketches, notes, and information

relating to the national defense to-the defendant "JOHN" DOE, a representative,
officer, agent, and employee of a foreign government, to wit, the Union of
Soviet éocialist Republics, and to divers other persons to the complainant
unknown, who were persons not entitled to receive the said documents, writings,
sketches; notes, and information,

"That in pursuance .of said unlawful conspiracy, confederation
and agrecment, and to effect the objects and purposes thereof, the
defendants HARRY GOLD and "JOHN" DOE, during the month of September, 1945,
did meet and confer together in the vicinity of Jackson Heights, Long Island,
in the Eastern District of New York,

"Contrary to the form of the statute in such case made znd

provided and against the pcace and dignity of the United States of #merica
(50 USC 34). -

. /s/ JOHN M. COLLINS
fSubscribed in my presence and sworn
before me this 23rd day of May, 1950
/s/ United States Commissioner for the
Bastern District of New York
There was also a warrant to apprehend issued against HARRY GOLD,
which was subsequently executed in Philadelphia in the arrest of the subject.

Trué copies of the warrant and complaint are retained in the
New York Office,

16
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.- . MIRIAM/MOSKOWITZ =~ =

e MIRIAM MOSKONITZ, 151 Eighth Avenue, New York City, presently a
77 ‘partner of ABRAHAM BROTHMAN was interviewed on May 15 and 16, 1950, by SaS

THOMAS H. Z0ELLER, and RAIPH F, MILIFR, Miss MOSKOWITZ first became assoclated

_with A, BROTHMAN & ASSOCIATES in the Fall of 19kl when she was employed as a
_secretary, She became a partner in the Firm in the Fall of 1944,

Miss MOSKOVITZ stated that the name of HARRY GOLD came to her .
attention for the first time in early 1945 when he was mentioned by the
members of the firm as a chemist of abllity who would be suitable to take
charge of the firm's laboratory at Elmhurst s long Island, She gathered from
these conversations that GOID was previously known to BROTHMANe She recalled
GOID came to the Office once or twice in April or May, 1946, to discuss the
matter and was then employed and placed in charge of the laboratory in about
Yay, 1946, GOID stayed with the firh wntil about May 1948, when he left to

.returm to Philadelphia,

. Miss MOSKOTITZ ‘advised that the firm's recards reflect that GOLD
was placed on the payroll on'May 13, 1946. His address was shown as 6823
Kindred Street, Pniladelphia, 2L, Pennsylvania, and his Social Security Number
1s 160-05~4277. There was also Tocated a letter in the firm's records from-
theXSFRUC AL COMPANY, 3357 Miller Street,.P ia, Pennsylyania,
sighed by J. MULLEN, President. This letter was dated July 2, 1918, and
stated that HARRY GOLD had applied for g position with the company giving
4A. BROTHMAN —MI.&L'ES, as a reference. This letter requested EROTHMAN!S :
CIENLS concerning GOLD'S capabilities and was answered by BROTHMAN who stated
that GOID'S services had been entirely satisfactary, '

Miss MOSKOWITZ stated that GOLD had been paid about $100 per
veek until sometime in 1947 when the firm had no more money. GOLD had no
other income to her kmowledge, but he decided to stay with the firm with
the understanding that in the future when the firm began to make money he
would receive his back salary and also a share of possible profits. When
GOLD did leave in May L8, the firm owed him at least a half yearis salary which
would be about $2500 and which sum has not as yet been paid him, :

Miss MOSKOWITZ recalled that GOID had left because he was without
funds and had to obtain other erployment where he would have an income, She
further recalled that during the latter part of his employment GOID had to
roepay a loan that was due at an unknown bank and he was ®frantic for cashn,
She did not remember whether or not he obtained the money to pay off this
loane She thought part of GOLD'S living expenses at the time possibly came
from his father and brother,

17
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' In addition to his need for cash, GOID!S father and brother at
, Philadelphia wanted him to retwrn and she believed this contributed to
‘his final decision to return to Philadelphiae

Z stated that GOLD in his work at the laboratory
was a good chemist in handling technical work, but never impressed her as
being particularly Wrilliant., ©She sald that he had frequently spoken to her,
~.r> 1€ first came with the firm, of his bemitify] wife and twin children,
ESSIE and paym. w-~ ~xaimed his wife was a tall red headed girl, who had
formerly been a model for Gimbels, presumably in Philadelphis. He also
spoke of his brother, a paratrooper, who was killed during the war in the
Pacific, Sometime later when it was necessary to fill out the Withholding
Tex Forms for GOLD, Miss MOSKOWITZ asked him how many dependents she should
list for him, GOID replied that she should Just 1list one deperdent namely,
himself, When MOSKOWITZ 'asked why s8he should not list his wife and twins as
dependents he became "hysterical®, She said he repeated over and over that
he did not want them listed and to forget about them,

R Later when she attended the fumeral of GOID'S mother in Philadelphia
in 1947 or 1948, MOSKOWITZ met GOID'S brother, who supposedly had been killed
: in the Pacific, HNeither his wife nor children were in evidence. IMiss
MOSKGTITZ said that she had previously suspected the possibility that GOID
was lying about his family and she bécame convinced at this time that his
alleged wife and twins did not exist,

: She said that when GOLD talked to her and presumably other employees
in the laboaratory about his wife and children he seemed to spegk as any
devoted father would and to actually live this lie., On one occasion he even
pulled out his wallet in arder to show Miss MOSKOTITZ a picture of the

twins, but then replaced it almost imhediately after opening it stating that

he must have left the picture at home,

- Miss MOSKOWITZ recalled that GOLD who appeared to be devoted to
his family went to Philadelphia almost every weekend. Sledid not recall any
other particular trips made by GOID, She never knew GOID to use any other
nanece '
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. On ﬁay 26, 1950 OSCAR VAGO was interviewed at 12 East 48th
Street, New York City, by SA LEO FRUTKIN and SA ROBERT KANE,

VAGO advised that sometime in late 1946 or early 1947 B
had announced that he had secured a man to head the laboratory and had intro=
duced HARRY GOLD, He stated that he had a strong impression that the two were
wsll acquainted prior to GOLD's employment, but that he was unable to reecall
the basis of this impression, He added that BROTHMAN was quite friendly with
GOLD, both on and off the Job, He was unable to recall further details of
any contacts they had away from work,but wag sure that there were such contacts,

He related that GOLD's Job had besn almost entirely in the -
laboratory with the exception of one period when he was pulled from the la-
boratory to do researoh work in the New York Library concerning the utili-
ztation of echlorine wastes. In the remainder of the period of his employment
GOLD was at the laboratory all the time end VAGO claimed to have vory little
contact with him, VAGO stated that he had never seen GOLD away from work
and that he knew nons of his friends outside, He advised that he knew of no
close contact between GOLD and any other AB&remployee. (#ibraham Brothman
Associates), _

VAGO said that he was not sure of GOLD's reason for leaving
BROTHMAN, which he gaid ocourred in June 1948, VAGO recalled that he himself
had left at the same time, or & fow days earlier, but advised that the two
resignations had no connection. He said that GOLD hsd geamed disgruntled and
at odds with BROTEMAN in his last days with the oompany, but professed not to
know the reason,

~ _VAGO stated that he had not se6n or heard from GOLD from the
time of his, VAGO 'S8, departurs from ABA until Christmas. of 1349, At that
time, probably the 8aturdey before Christmas » he received at his home o tele-
phone call from GOLD and invited him to his home for dimner. He related that
GOLD had told him of his work at the hospital in Philadelphia and that they
had reminisced about the firm of ABA, all in a genoral way, Ho said that 1t
was His impression that GOLD had been in New York for a day or two prior to
that time. Ho did not know what GOLD was doing in New York, nor where he was
staying, but recalled that he had gone directly to the train from VAGO's homo
‘for tho return trip to Philadelphia. He stated that the conversation was
completely general and that he was certain that GOLD had not attemptod to
recruit him or sounded him out with that in mind, .
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SEYMOUR MANDELKORN

lr, SEYM DELKORN, Chemical Engineer with offices at &2

.' Beé_‘!_a-“_r_?’_t?get-andffesidence_ﬁ?_ga.ne _étreét, New York Oity, was interviewed
-by SAS WALTER 4. VAGGENHEIM and RALPH F. MILIFR at the New York Office on

May 26, 1950,

Mr, MANDELKORN stated that he had been employed - by. MAN, ..
rom about May, 1945 to October, 1946 as a Design and Chemical Ene
‘gineer, During the greater part of this employment he worked in the of fices
of the firm at 114 East 32ng Street,

In the Spring of 1946 BROTHMAN introduced HARRY GOLD to
MANDELKORN at the office, stating that he would be an outside consultant
for the laboratory, MANDELKORN recalled that it was on a Saturday and he
and GOID worked at the laboratory over that particular weekend on some
technical problems involved in the Chinese contract,

MANDELKORN stated his next contact with GOLD was in about July
of that year when BROTHMAN brought GOLD into the office and told him that he
was going to work in the laboratory, MANDELKORN Wwas under the impression
that GOID vmas going to replace WOLLAN who was getting ready to leave the labor-
atory., Beyond a few casual remarks MANDELKORN had no conversation with GOLD
at this time, He believed that he met GOLD one or two times in the office
after GOLD entered into employment with the company tut he did not recall
anything in particular about these meetings,

He stated that inasmuch as he worked in the office and
GOID worked in the laboratory hé had never gotten to know GOLD and he knew
nothing about his personal life, He said GOLD was very quiet and did

not "speak about his personal affairs on the few occasions that he met

hin, He knew nofhing concermning his family 1ife, his friends or his
personal affairs,
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- LS Mr, MANIELROHN stated that after he, MANTELYORN, left A,

¥ j BROTHMAN » he never met GOLD again until February of this year,

- ‘__when he met him at a chemical exposition being held in the Orand Central

" " Palace in Few York City. They recognized one another, but outside of
exchanging a few casual remarks, they had no further contgqt,

. HANTELXORN believed that GOLD and BROTHMEY had parted friends, but
on‘a not too friendly dbasis, although he said he wasg not certain of thig,

He believed that during the course of their work on a process, the gmestion

of who would get oredit for the process came up, and GOLD and BROTEMAX haq

a falling out, He recalled BROTHMAN mentioning something sbout 1t, but 1%

wae not clear in his mind as to the exact details,

, VANIELXORN gald GOLD had never discussed his personal affairsg
with him, but he 414 recall that BROTEMAN on one or two ocdasibne neationed
to hinm that GOLD had told him, BROTHMAN, about a fanily and children, and that
he, BROTHRMAN, hagd discovered that they were non-existant. However, he recalled
nothing further -concerning thig, .

My, MANDELEORW commented that the A1d not think that there

wag any connection between BROTENAN and GOLD, other than the employer and
enployee relationship, '

<1




i
4

A YT
et ORE TR WAL
’
1
.AJ-
.
<}
=

.NY 65_15324 - ___ cmemmees o .- chae o e . . - . t _.

e AT IR A

| .. 7o 707 DNTRUER wrme spmamers o. mewrey T

, As previously set out in this report, ABRARAM BROTHMAN admitted
turning over blue prints to JACOR O0LOS and ELIZABETH T, BENTIEY in about
1939 or 1940 and that he appaFently met GOID through GOLOS, In this
connection and in order to obtain further information on these meetings

-'and on GOLD, Miss BENTIEY was interviewed on May 22, 1950 by Si THOMAS G,
SPENCER, A'i that time she said that she remembers a trip taken by JACOB
GOLOS in the fall of 1940 to Philadelphia, It was about this time that
GOLOS told her that his superior had indicated that i1t would be necessary
for him to turn ABRAHAM BROTHYAN over to a Russian contact. The reason
for this was that GOLOS probably had indicated that neither he (Go1os)
nor Miss BENTIEY knew anything about the technical aspect of the material
that BROTH!AN was handing over and {n order teo expedite things, this
material would be taken up by someone with a technical background.

Miss BENTIEY also recalled that after GOLOS returned from
Philadelphia in late 1940, he instrueted her to tell BROTHMAN on the
occasion of their next meeting that BROTH'AN was going to be turned over
to a new contact., Miss BENTLEY advised that GOLOS never turned over any
of his contacts unless he had been specifically informed to do so by his
superiorss Miss HENTIEY speculated that the Soviets believed that the
BROTHMAN material vas sufficiently importumt to turn over to Red Army
Intelligence and that in all probability BROTHMIAN'S new contact would
be comnected with Red Army Intelligence, E :

Following this conversation with GOLCS, she met BROTHIAN at a
pre-arranged meeting: She brought him to Paddy's Clam House on West 34th
Street and infomec him of GOLOS' order. A4t this point, BROTHMAN became
adamant and it was necessary for both BENTIEY and GOLOS to see BROTHN AN
at a subsequent tire after which BENTLEY ce2sed to see him any more,

According to Miss FENTLEY, the changeover in &ontacts for
BROTHMAN was affected by obterining the license number of BROTHMAN'S
automobile and requesting him to park his car and remain in it on Eighth
or Ninth Avenue in upper Manhattan, At a specified time this new contact

would come by, get into the car, talk to BROTHMAN, and accept any new
material he had, : :

Miss BENTLY also recalled in this recent interview that about a
month or two after she eeased to see BROTHMAN, the latter called her and

=
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‘8aid he had lost touch with his new comtact, She relayed this information

._ to COLOS and heard nothing more about it., It was Miss BENTIEY'S impression-
thAt GOLCS was able to rehabilitate this contact.

y ABRAHAY LN was confronted with the foregoing information
. and he specifically denied that Miss BENTIEY, GOLOS or anyone else had
ever given him any instmctions Similar to those set out above.

SN X TTRN
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MRS, JOSEPH PEREIRA

Mrs:;ggﬁﬂﬁﬁxggREIRA, 152-05 84th Avenue, Jamaica, Long -Island,
was ihterviéied by Si Robert Stevenson on May 25, 1950, She advised that
HARRY GOLD was a roomer in her house =t 42-09 Hampton Street, Elnhurst,
three or four months,

¥rs, PEREIRA said GOLD answered a Room To Let sign in her
or anything about him prior to that

X m Philadelphia, was
married, and had two children, ' She recalled that GOLD gave references as

his place of employment, which she could not remember at this time, a |
bank, which she believed was the Dimes Savings Bank'on 42nd Street, New
York City, and the U.S, Post Office in Philadelphia, She said that she

believed GOLD was an engineer and that the company for which he was employed
was in Corona, New York, _

She pointed out that she only saw GOLD a few timés as he had a
private entrance to his room and he came home late at night. She remembers
specifically that he pz2id his room rent by leaving it on a table in his room,
and, further, that he received only ‘one letter while he was rooming in her
house, which came from Philadelphia, In commenting o him relative 'to his
lack of mail, he asserted that all of 4t was directed to his office,

Mrs, PEREIRA stated that her husband did not lnow GOLD as he was
et sea throughout the time GOLD was a resdident in her home,

Mrs, PEREIRA could not identify the picture of GOLD, which
picture was taken subsequent to his arrest; however, she said he looked"
familiar and thought she might recognize him if he were wearing glasses,




e . DOCUMENT IDENTIFIGATION BY FBI LABORATORY

By letter dated May 26, 1950 the FBI Laborétory provided the
following informatiom: oo T )

A photographic .copy of Guest Registratioh Oard pumber 7678 of the
Palmer House, dated September 16, 1945 -in the name of HARRY GOLD, 6823 Kindred

- Street, Philadelphia, Pennsylvenia, was “submitted by the Ohicago Division by

letter dated May 25, 1950, .

By letter deted May 24, 1950 the A_lﬁuque;que Office forwarded to
the Laboratory for examination a Guest Registration Card, number 78783, of
the Hilton Hotel, Albuquerque, New Mexido dated September 19, 1945, in the
name of HARRY GOLD, 5032 Boudinot; Philadelphia 24 '

The examination by the FBI' Laboratory concluded that the name HARRY
GOLD, and the addresses én the aforementicmed documents wete written by HARRY
GOLD, the subject of this case, whose known handwriting end handprinting was
received from the Philadelphia Office by letter dated May 20, 1950,

The sbove mentioned documsnts sre being retaihéd ih the FBI

Laboratory files.

* ¥ ¥ % ¥ % »

The files of the Credit Bureau of Greater New York failed to reflect
eny information relative to HARRY GOLD.

Confidential Informant T- 2 advised that no return had been submitted
by HARRY GOLD to the Department of Taxation and Finance, Albany, New York, as
either a resident or non-resident during the years 1945 through 1948, pyig
informant is of known reliability. |

—— S




. NY 65-15324 : ADMINISTRATIVE PAGE
: INFORMANTS GONTACTED IN THE NEY YORK DIVISION

SA William J, McCarthy interviewed the following informants
concerning HARRY GOLD, Photographs of the subject were exhibited to a1l
of the following individuals, none of whom recognized GOLD or lmew anything
about him: :

MRS, MARJORIE TILLEY SWITZ, contacted on May 24, 1950,

ROBERT- GORDON SWITZ, contacted on May 25, 1950,

Confidential Informent contacted on May 24, 1950,
Conficential Informant contacted on May 25, 1950, bz
Confidential. Informant contacted on May 25, 1950, bD

SAS Edward Buckley and Richard Clanéy contacted the following
who denied knowing GOID or anything about himg :

Confidentisl Informant
Confidential Informant
Confidential Informant
Confidentizl Informant ,
Confidential Informant b"’
Confidential Informant bD

Confidential ;n.forman’c. N

SA Lou Hurley interviewed FRANK STRAUS MEYER, Foodstock, New York
on May'25, 1950, however, he did not know the subject or anything relative
to hinm, : : _ :

* *x x * % *x &

Relative to the previously mentioned information received from the
FBI Laboratory, the following information is to be noted:

The documents received from the Chicago Office were under the
caption, "AB BROTHMAN, WA, ESPIONAGE - R", and from the Albuquerque
Office wder the captidhi, "FOOCASE, ESPIONAGE « R", The Bureau documents
are designeted as D-117116 and D-117115.




o lhel e s Al b et ¥ (R i et B 7 L b b i i AT

t
i o RTI N AL I ¢
1

!

o mesas2 .

1y ”! RELNEEEY

e . ADMINISTRATIVE PAGE (Cont'd.)
' INTERVIEW WITH IOUIS ¥7\BUDENZ g
o !

10ULS F. BUDENZ; Profession of Economios, FORDHAM UNIVERSITY, New

' York City, was interviewed on May 22, 1950 by SA William J. MeCarthy,
Pictures of HARRY GOID were exhibited to My, BUDENZ and he vemarked that he
recognized the picture of someone whom he had seen befores He oould not,
however, recall the time or place or oircumstances, BUDENZ at first felt
that he may have met GOID at an enlarged National Committee meeting and he
felt fairly certain that he had not met him through JACOB 0010S.
- .

On May 23, 1950, BUDENZ telephonically eommnicated with SA MeCa
and stated that he now feels that he saw HARRY 00ID in the office of J1.C0B
GOIOS once or twice. BUDENZ eould not place the time but felt that it was
either during 1938 or 1939 when he, BUDENZ, was at the mid-West Daily Record -
and was working with the Soviet Seoret Police, or durlng 1943 when GOLOS was
in ¢ontact with BUDENZ for esplonage work. BUDENZ etated that he was not
introduced to GOID and believes that GOID was probably in an ad Joining room
to the one where he and GOLOS conferred and where he, BUDENZ, could see GOID,

BUDENZ was of the opinion that GOLOS! offioe consisted of two or three rooms
o ; and pointed out that GOLOS! office was losatsd above the ground floor of the
- Flatiron Building, 949 Broadway, New York City, This was the of fice of World
Tourists, BUDENZ ecould not recall Wwho was present when he talked with GOLOS
end saw GOID, He believed that there were other people present in the offioge
sinee GOLOS had a couple of women whose names he could not recall working for
hm, BUDENZ stated he saw many people in GOLOS' office and was nevar intro-
Yo anyone except ROBERTS, who was connected with the Soviet Secret Police and

was BUDENZ' principal, This introduction took place around 1938 et which time
onl ERTS, GOLOS and BUDENZ were present in the office,
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At Philadelphia

Wil eontinue interview with the subject and report pertinent faots
relative to thig investigation, -

NEW YORK
At New York City

tinent to the present investigations

EMIL 2. BARISH
2/28 ~ 41 Avenue
Iong Island City, N.Y,

PHILIP LEVINE

4BS3 — 44 Street
Woodside, L.I,

ROBERT GERSON
6434 - 99 Street
Forest I'H.lls, N-Y-

SOL FANSHEL
860 - 162 Street
Jamaica, N.Y,

HERSH RABINOVITCH
129 West 89 Street
NWIIOI*, NOY.

SHOLEM SIIBERSTEIN
646 Argyle Road
Brooklyn, N,Y,

Cd JOEL STANLEY CHALEK
- - 6345 Wetherole Street
Rego Park, M.V,
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IEADS (Cont'd,)

L oM esasa L

ERNEST E, MATR
772 East 222 Strest
anx, N..Y.

WILLIAM ROHALL
- 2533 Aqueduct Ave,
Bronx, N.Y,

RUTH LEWIN )
3100 Brighton Strest
. Bmoklyn, N.Y.

ROBERT LIPPIN
40 Monroe Street .
New York, N.Y.

ARTHUR WEBER
Intemational Engineering Co,
Nassau Street :

New York’ N-Yo

At Port Washington, L.I,
ROBERT KEITH TOWNSEND
72 Bayview Avenue
Port Washington, L.I,

Will comduct the follcwing neighborhood investigation of addresses
where the sub jeet was reported to have Uiveds

1946-47 -~ 8739 Elmhurst Avenue
1948 = 4B-53 44 Street, Queens

-29=
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e T CONFIDENTIAL INFORMANTS . .~~~
- The Confidential Informants meptioned in the report of SA Joseph
'*Ce Walsh, Jre, New Io‘_rk, May 29, 1950, &re as follows; '
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‘T2 - Deputy Commt ssioner OEORIE MITCHELL,

and Finarce, New York Stéte Buildi
York City.,

» Department of Taxation
ng; BO Centre Street, New
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Reference 15 made to the report of SA JOSEFH C. WALSE, JR., dated
1950, "at New York, New York, which is enclosed,

aepﬁra*be case files ‘have

developed in the statement




